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BRMG/KSiLP-V/0012/10/17 
 
 
 

PROTOKÓŁ NR  40-10/2017  
 
z posiedzenia Komisji Samorządu i Ładu Publicznego, które odbyło się 19 października   
2017r.  o godz.16:00 w sali 007 w Nowym Ratuszu przy ul. Wały Jagiellońskie w Gdańsku.  
 
Obecność: wg załączonej listy obecności, która stanowi załącznik Nr 1 do niniejszego 
protokołu. 
 
Na  stan 7 (siedmiu) członków Komisji,  w posiedzeniu  uczestniczyło  6  (sześciu), czyli 
było quorum do podejmowania prawomocnych decyzji. 
 
Lista innych osób obecnych na posiedzeniu stanowi załącznik nr 2 do niniejszego protokołu.   
 
Przewodnicząca Komisji  Anna Wirska  - powitała  wszystkich obecnych, przedstawiła 
zaproponowany porządek obrad, stanowiący załącznik nr 3 do niniejszego protokołu. 
Zaproponowała, aby w planowanym punkcie  1 omówić dwa projekty uchwał: 

 Punkt 1 A - projekt uchwały zmieniający uchwałę w sprawie przyjęcia Wieloletniej 
Prognozy Finansowej Gminy Miasta Gdańska  - druk nr 1357, 

 Punkt 1 B -projekt uchwały zmieniający uchwałę w sprawie uchwalenia budżetu Miasta 
Gdańska na 2017 rok – druk nr 1358. 

Zaproponowała nowy punkt  - przyjęcie projektu uchwały zmieniający uchwałę w sprawie 
powołania Młodzieżowej Rady Miasta Gdańska, którego wnioskodawcą jest Komisja 
Samorządu i Ładu Publicznego. 
Planowane punkty 2-4 analogicznie otrzymują numery 3-5. 
Komisja nie zgłosiła uwag do tak zaproponowanych zmian i przyjęły następujący 

porządek posiedzenia: 
  
1. Opiniowanie projektów uchwał: 

A. zmieniający uchwałę w sprawie przyjęcia Wieloletniej Prognozy Finansowe 

Gminy Miasta Gdańska  - druk nr 1357, 

B. Zmieniający  uchwałę w sprawie uchwalenia budżetu Miasta Gdańska na  

201rok – druk nr 1358. 

 

2. Przyjęcie projektu uchwały zmieniający uchwałę w sprawie powołania 

Młodzieżowej Rady Miasta Gdańska. 

 

3. Przygotowanie i zabezpieczenie Miasta przed zagrożeniami typu ataki 

terrorystyczne, zdarzenia kryzysowe, itd. 

 

4. Informacja na temat zasad funkcjonowania nowo powstałej kładki nad rz. 

Motławą. 

 

5. Sprawy bieżące, wolne wnioski, korespondencja. 

 



2 
 

PUNKT  1 A 
Opiniowanie projektu uchwały zmieniający uchwałę w sprawie przyjęcia 

Wieloletniej Prognozy Finansowe Gminy Miasta Gdańska  - druk nr 1357. 

 

(Oryginał  projektu  uchwały znajduje  się  przy  protokole  z  sesji  Rady  Miasta Gdańska 
z  26  października 2017r. - BRMG-S.0006.401.2017). 
 

Projekt uchwały, zgodnie z jego uzasadnieniem, omówiła Pani Jolanta Ostaszewska – 
Dyrektor Wydziału Budżetu Miasta i Podatków.  
 

Z uwagi na brak głosów w dyskusji, Przewodnicząca poddała pod głosowanie pozytywne 
zaopiniowanie przedmiotowego projektu uchwały zawartego w druku nr 1357. 
 

USTALENIA KOMISJI  - OPINIA 
Komisja Samorządu i Ładu Publicznego po wysłuchaniu  informacji i wyjaśnień złożonych 
przez Panią  Jolantę Ostaszewską – Dyrektora Wydziału Budżetu Miasta i Podatków, 
jednogłośnie  -  6 głosami „za” –  pozytywnie zaopiniowała  przedmiotowy projekt 
uchwały  zawarty w druku nr 1357  

(Opinia 40-10/234-56/2017 znajduje się przy sprawie - BRMG-S.0006.401.2017) 

 

PUNKT  1 B 
Opiniowanie projektu uchwały zmieniający  uchwałę w sprawie uchwalenia budżetu 

Miasta Gdańska na  201rok – druk nr 1358. 
 

(Oryginał  projektu  uchwały znajduje  się  przy  protokole  z  sesji  Rady  Miasta Gdańska 
z  26  października 2017r. - BRMG-S.0006.402.2017). 
 

Projekt uchwały, zgodnie z jego uzasadnieniem, omówiła Pani Jolanta Ostaszewska – 
Dyrektor Wydziału Budżetu Miasta i Podatków. Powiedziała między innymi, że 
wprowadzone są ponad planowe dochody. Jedną z tych pozycji są ponadplanowe dochody 
wypracowane przez Straż Miejską z  tytuły grzywny, kar i mandatów nakładanych na osoby 
fizyczne na terenie miasta Gdańska  i jest to kwota 415 tysięcy złotych. Te ponad planowe 
dochody Straży Miejskiej planuje się przeznaczyć na zakup trzech samochodów 
specjalistycznych dla Straży Miejskiej.  
 

Radna  Anna Kołakowska – członek Komisji 
Czym spowodowany jest  ten zysk ponadplanowy. 
 

Pani Jolanta Ostaszewska – Dyrektor Wydziału Budżetu Miasta i Podatków 
Przede wszystkim dlatego, że ludzie popełniają wykroczenia i widać, że jest ich o wiele 
więcej niż w roku poprzednim. Dochody planowane  w tym i poprzednim roku  planowane 
były na poziomie miliona złotych. 
 

Pan Krzysztof Domagalski – Wydział Bezpieczeństwa i Zarządzania Kryzysowego 
Raz jest więcej  tych mandatów  a raz mniej.  To jest kwestia jacy kierowcy przyjeżdżają i 
jak parkują. Do Gdańska przyjeżdża bardzo dużo  turystów, a w trakcie jarmarku bardzo 
dużo przyjeżdża spoza miasta Gdańska. Nasi mieszkańcy wiedzą, gdzie mogą parkować i 
jak parkować.  
 

Radna  Anna Kołakowska – członek Komisji 
A jaki jest najwyższy mandat? 
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mł. insp. Sylwester  Mieszczak  - Zastępca Komendanta Miejskiego Policji w Gdańsku 
Mandat udzielany przez policję to tysiąc złotych, a w niektórych przypadkach może być 
podniesiony do dwóch tysięcy złotych w zależności od rodzaju wykroczeń. Zasady są takie 
same.  
 

Z uwagi na brak dalszych głosów w dyskusji, Przewodnicząca poddała pod głosowanie 
pozytywne zaopiniowanie przedmiotowego projektu uchwały zawartego w druku nr 1358. 
 

USTALENIA KOMISJI  - OPINIA 
Komisja Samorządu i Ładu Publicznego po wysłuchaniu  informacji i wyjaśnień złożonych 
przez Panią  Jolantę Ostaszewską – Dyrektora Wydziału Budżetu Miasta i Podatków, 
jednogłośnie  -  4 głosami „za”, przy 1 głosie „przeciw” i 1 głosie „wstrzymującym się”  –  
pozytywnie zaopiniowała  przedmiotowy projekt uchwały  zawarty w druku nr 1358  

(Opinia 40-10/235-57/2017 znajduje się przy sprawie - BRMG-S.0006.402.2017) 

 

PUNKT 2 
Przyjęcie projektu uchwały zmieniający uchwałę w sprawie powołania 

Młodzieżowej Rady Miasta Gdańska. 

 

Pan Piotr Spyra – Dyrektor Biura Rady Miasta Gdańska powiedział między innymi: 
Uchwałą tą zmieniamy zapisy dotyczące nazewnictwa w związku  z reformą szkolną. 
Oprócz tego wydłużamy termin  wyborów z 31 października do 31 grudnia. Wszystkie 
pojęcia zawarte w projekcie uchwały  uzgodnione są z Wydziałem Rozwoju Społecznego. 
Ażeby Statut był aktualny  to musimy dokonać tych zmian.   
 

Radna Anna Wirska – przewodnicząca  Komisji 
Czyli jest to zmiana porządkowa. Czy Pan mecenas chciałby  coś dodać? 
 

Pan Andrzej Bodakowski – radca prawny  
Pan Dyrektor udzielił pełnej i wyczerpującej odpowiedzi. 
 
Radna Anna Wirska – przewodnicząca  Komisji 
W takim razie proszę  o przyjęcie  projektu uchwały   w sprawie powołania Młodzieżowej 
Rady Miasta Gdańska  w przedłożonym brzmieniu.  
Kto jest za przyjęciem – 6  głosów ‘za”, jednogłośnie. 
Przyjęty  powyżej projekt uchwały  zawarty został w druku nr  1361 i stanowi załącznik nr 
4 do niniejszego protokołu. 

 

PUNKT 3 
Przygotowanie i zabezpieczenie Miasta przed zagrożeniami typu ataki 

terrorystyczne, zdarzenia kryzysowe, itd. 
 

Pan Krzysztof Domagalski – Wydział Bezpieczeństwa i Zarządzania Kryzysowego 
powiedział między innymi: 
Omówię mechanizm reagowania na zagrożenia kryzysowe a później płynnie przejdziemy do 
ataków terrorystycznych czy zagrożeń związanych z terroryzmem i zapobieganiem tego 
rodzaju zagrożeniom. Proces zarządzania w zdarzeniach kryzysowych jest praktycznie 
mechanizmem dla większości zdarzeń takim samym. 
Kiedy mamy zdarzenia standardowe, a kiedy mamy działania kryzysowe? Przy działaniach 
standardowych wszystkie służby sobie realizują zadania w ramach  własnych kompetencji i 
ta informacja jest przekazywana miedzy służbami a  Miejskim Centrum Zarządzania 
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Kryzysowego. Jest tam schemat powiadamiania osób funkcyjnych, łącznie ze schematem 
powiadomienia Prezydenta Miasta Gdańska  oraz momentem, kiedy następuje decyzja o 
zwołaniu Zespołu Zarządzania Kryzysowego. Czyli jest to moment – nie jest to już  zwykłe 
standardowe działanie poszczególnych służb w ramach własnych kompetencji, że te 
działania trzeba rozszerzyć i zespolić wszystkie służby do tego działania. W działaniu 
kryzysowym podstawą jest przede wszystkim ustalenie położenia, czyli w którym 
momencie jesteśmy, żeby działania nasze nie były chaotyczne. To mogą być różne 
działania. Związane z cofką, z silnymi wiatrami jakie ostatnio miały miejsca, czy z 
powodziami, kiedyś mieliśmy pożar zbiornika w LOTOS-ie, również ze zdarzeniami stricte 
terrorystycznymi. Aczkolwiek, póki co na naszym terenie aż takich zagrożeń nie mamy i nie 
obserwujemy, ale o terroryzmie powie  Komendant.   
W momencie, kiedy taki zespół się jużz bierze, to wydzielamy w tym zespole pewne 
zadania grupy. Więc oprócz zwykłych członków zespołu zarządzania kryzysowego, 
powołanych zarządzeniem Prezydenta uruchamiamy grupy zadaniowe, operacyjne: grupa 
operacji działań, grupa transportowa, grupa pomocy socjalno-bytowej, grupa medialna. 
Również w tym działaniu i zarządzaniu opieramy się na tzw. siatce kompetencji, która w 
zależności od zdarzenia  określa, która instytucja jest instytucją wiodącą w danym 
działaniu, a które są wspomagające. W przypadku zdarzeń terrorystycznych  instytucja 
wiodącą będzie policja. Natomiast instytucje wspomagające to między innymi ABW, 
Prezydent Miasta, straż pożarna. Nic nie stoi na przeszkodzie, aby powoływać do tego inne 
instytucje, albowiem każdy rodzaj działania jest inny. Sam schemat działania jest bardzo 
skomplikowany, bowiem w tej strukturze są różne instytucje, różne grupy i muszą się one 
nawzajem przenikać.  
W całym procesie zarządzania kryzysowego bardzo ważne jest planowanie. Oprócz Zespołu 
Zarządzania Kryzysowego równolegle działa zespół ds. bezpieczeństwa przestrzeni 
publicznej miasta podczas organizowania różnego rodzaju wydarzeń – zgromadzenia, 
imprezy masowe, imprezy sportowe, imprezy  mogące generować problemy związane z 
bezpieczeństwem na terenie miasta.   
Staramy się  czasami w  architekturę Miasta  wkomponować pewne elementy, które  w 
jakiś sposób utrudniają potencjalnemu terroryście zrobienia mieszkańcom czy  uczestnikom 
danej imprezy krzywdy. Takim przykładem może być np. Sylwester zeszłoroczny, kiedy 
wprowadziliśmy na Targu Węglowym zabezpieczenie w postaci dżersejów, w taki sposób, 
żeby poprzez szykany mogły służby ratownicze przejechać, natomiast wyeliminowaliśmy 
możliwość wjechania rozpędzonych samochodów, jak to miało w Niemczech. Ten sam 
schemat, w większym wykonaniu zastosowaliśmy  w przypadku Jarmarku Dominikańskiego, 
gdzie oprócz typowych zapór dżersejowych poustawianych na drogach, również 
stosowaliśmy betonowe doniczki wypełnione ziemią, które ładnie wkomponowywały się w 
całość a jednocześnie stanowiły bariery zabezpieczające.  
W każdych działaniach jest tzw. raportowanie. Jeżeli mamy sytuację kryzysową to co jakiś 
czas musimy zapoznać się z tym, co zostało zrobione, czy trzeba wprowadzić modyfikacje, 
czy są postępy w działaniach, czy etap zagrożenia maleje, itd. 
Edukacja – podnoszenie świadomości zagrożeń. Na dzień dzisiejszy bardzo fajnymi 
instrumentami dla mieszkańców są aplikacje mobilne. Mamy: 
-  Regionalny System Ostrzegania, 
 - Mass Evens Securit. Jest  to bardzo fajna aplikacja, poradnik jak się zachować w 
sytuacjach kryzysowych, jak się zachować na imprezie masowej, jakie postawy mieć 
podczas ataków terrorystycznych, jak udzielić pierwszej pomocy. 
Inne aplikacje mobilne  informujące o zagrożeniach  to  również Regionalny System 
Ostrzegania i aplikacja Blisko/SISMS.  
Dalsza część działania kryzysowego  to proces odbudowy  po zdarzeniu kryzysowym. W 
momencie kiedy przechodzimy z fazy reagowania czyli działań bezpośrednich, wchodzimy 
w tzw. działania pomocowe. Wtedy jest wsparcie finansowe, rzeczowe dla mieszkańców, 
kontenerów, osuszaczy  itp. czyli przystępuje do działania zespół, który nie zajmuje się 
stricte ratownictwem, tylko „sprzątają” po kryzysie i udzielają najpotrzebniejszej pomocy.  
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Nasze podsumowanie jest takie, że kluczowym czynnikiem sukcesu jest sprawna 
komunikacja i staramy się tą komunikację w dalszym ciągu rozwijać.  
Oprócz takich procedur głównych, które mamy w planach  zarządzania kryzysowego na 
wypadek każdego zdarzenia kryzysowego doprowadziliśmy do tego, że  powstało bardzo 
dużo procedur szczegółowych, już  konkretnie w podmiotach.  
Jest to cały mechanizm jak funkcjonujemy w Gdańsku. Staramy się  go jeszcze rozwijać, 
upraszczać tak, aby uzyskiwać jak najlepsze efekty. Jeśli chodzi o działania 
terrorystyczne, to niestety, ale nie da się  w 100%  wyeliminować przypadków, z którymi 
możemy mieć potencjalnie do czynienia. Możemy starać się minimalizować  skutki, 
natomiast są sytuacje takie, że w 100% pewnych zachować, pewnych rzeczy się nie 
wyeliminuje.  
 

mł. insp. Sylwester  Mieszczak  - Zastępca Komendanta Miejskiego Policji w Gdańsku 
na podstawie prezentacji wizualnej – slajdy – omówił temat dotyczący terroryzmu. 
Powiedział między innymi: 
Prezentacja będzie tprezentacją bardzo ogólną i teoretyczną, aczkolwiek znajdą się w niej 
też slajdy odnoszące się do bezpieczeństwa Miasta Gdańska. Żeby  zrozumieć pojęcie 
terroryzmu to musimy najpierw  rozmawiać o aktach prawnych, które wskazują nam pewne 
zachowania, pewne działania organów i na podstawie przepisów zawartych w tych aktach 
możemy dopiero zacząć rozmawiać, co to są poszczególne czyny, które się charakteryzują 
działaniem terrorystycznym. 
Generalnie, pierwszym aktem prawnym, który to wszystko reguluje to ustawa o działaniach 
antyterrorystycznych, nowela z 2016 roku. Powstała po wielu bólach, wzbudza wiele 
kontrowersji na chwilę  obecną, ponieważ w jednym akcie jest zawarte działanie wielu 
służb państwowych a także współdziałanie prawie wszystkich organizacji 
antyterrorystycznych  w Unii Europejskiej i na całym świecie.  Jest bardzo ciężko przełożyć 
to na nasz grunt, ponieważ do tej pory każda jednostka – czy to straż graniczna, policja, 
wojsko - miała swoje odrębne procedury. A w tym jednym akcie ktoś postanowił to 
wszystko połączyć i wyznaczyć jedną osobę, w zasadzie jeden podmiot jakim jest policja  
do zarządzania całością tych działań. Jest to ciężkie do zrealizowania, ustawa ta gdzieś 
tam cały czas ewoluuje. Na  pewno będą do niej wprowadzane zmiany. Na chwilę obecną 
trzeba wprowadzić wiele zmian w przepisach wykonawczych, ale to już powoli się dzieje.       
Kolejnymi aktami jest ustawa o policji, ustawa o zarządzaniu kryzysowym. Są 
rozporządzenia Prezesa Rady Ministrów  w zakresie  przedsięwzięć wykonywanych w 
ramach poszczególnych stopni alarmowych, decyzje komendanta wojewódzkiego policji o 
wprowadzeniu procedur realizacji do poszczególnego stopnia. Najważniejszy i bardzo 
ogólny akt, na którym się wszyscy opieramy to narodowy program antyterrorystyczny 
obowiązujący w latach 2015 – 2019.  
Co to jest terroryzm? Pojęcie bardzo szerokie, w zasadzie oznaczające tylko i wyłącznie 
zaplanowane działanie mające na celu zastraszanie społeczeństwa i wymuszenie pewnych 
działań, pewnych zachowań na rządzie danego kraju, żeby je zrealizować. Są różne 
definicje - amerykańskie, brytyjskie w zależności kto się czym zajmuje.  My przerzucając  
to na Polskę, wg funkcjonariuszy CBŚ terroryzm jest to bezprawne użycie siły lub przemocy 
wobec osób, aby zastraszyć lub wywrzeć przemoc na rząd, ludność cywilną  co zmierza do 
promocji celów politycznych lub społecznych. Mamy różne rodzaje terroryzmu. Jest 
terroryzm polityczny, jest separatystyczny, międzynarodowy, kryminalny, terroryzm 
konsumencki, bioterroryzm. W zależności od tego jaki cel chcą osiągnąć dane 
ugrupowania, które go stosują.  Podstawowe pojęcia, którymi będę się w dalszej części 
mojej wypowiedzi posługiwał  w prezentacji to jest  przede wszystkim akt terrorystyczny – 
jest to umyślne działanie osoby lub osób polegające na użyciu przemocy albo siły  
zmierzające do uzyskania efektów zastraszania. Na pewno jest to sytuacja nagła, 
przerażająca, wywołująca niekorzystne stany psychofizyczne dla osób, szok, przerażenie, 
cierpienie fizyczne i cierpienie psychiczne.  
Dla działań terrorystycznych są dwie definicje. Jedna to działania antyterrorystyczne, 
druga to działania kontr terrorystyczne. Działania terrorystyczne, to ogólnikowo można 
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powiedzieć, że jest to cały ogół przedsięwzięć podejmowanych  w ramach państwa 
zmierzających do tego, żeby zniwelować, ewentualnie pozyskać kontrolę nad  tymi 
działaniami, które się dzieją i usunąć skutki tych działań, a następnie odtwarzanie zasobów 
przeznaczonych do reagowania.  
Działania kontr terrorystyczne to są działania  wobec sprawców, realizowane przez 
wyznaczone podmioty. Tym podmiotem jest policja, w przypadku wojska to żandarmeria 
wojskowa. Infrastruktura administracji publicznej – systemy i obiekty do niezbędne do 
pełnienia bezpiecznego i ciągłego funkcjonowania organów administracji publicznej. 
Miejscem zdarzenia o charakterze terrorystycznym jest to przestrzeń, w  której nastąpiło 
zdarzenie, a samo zdarzenie o charakterze terrorystycznym  jest to sytuacja, co do których 
istnieje podejrzenie, że powstała na skutek przestępstwa o charakterze terrorystycznym, o 
którym mowa  w art. 115 kodeksu karnego.  
Infrastruktura krytyczna jest to infrastruktura systemów wchodzących w skład  
funkcjonalnych obiektów, w tym obiektów  budowlanych kluczowych dla bezpieczeństwa 
państwa i jego obywateli oraz służących zapewnieniu organów administracji publicznej a 
także instytucji przedsiębiorstw. Są to systemy służące zaopatrzeniu w energię, łączność, 
żywność, informatyczne, woda, ochrona, transport, ratownictwo i systemy zapewniające 
ciągłość  w działaniu administracji publicznej. Gro obiektów, z którymi się na co dzień 
spotykamy wchodzi w skład  infrastruktury krytycznej – mamy lotniska, dworce, rafinerię. 
Te wszystkie  przedsiębiorstwa posiadają swoje własne procedury.   
Art. 115 kodeksu karnego mówi, że przestępstwem o charakterze terrorystycznym jest to 
czyn zabroniony karą pozbawienia wolności co najmniej 5 lat popełniony w celu 
zastraszenia wielu osób, zmuszenia organu władzy publicznej RP do podjęcia lub 
zaniechania określonych czynności albo wywołanie poważnych zakłóceń w ustroju lub 
gospodarce RP, innego państwa lub organizacji międzynarodowej.  
W kodeksie karnym mamy także inne artykuły mówiące o terroryzmie, udziale w masowym 
zamachu na osoby, udział w masowych zamachu na organy państwa ewentualnie na 
jednostki sił zbrojnych, wyrabianie i posiadanie materiałów wybuchowych na które 
wymagane są specjalne pozwolenia. Najważniejszy ostatnio wprowadzony artykuł to 224 a, 
który mówi o tym, iż osoba, która wiedząc, że zagrożenie nie istnieje zawiadamia o 
zdarzeniu, które zagraża życiu i zdrowiu wielu osób lub mieniu o  znacznych rozmiarach  
albo stwarza sytuację mającą wywołać przekonanie o istnieniu takiego zagrożenia, czym 
wywołuje czynność instytucji użyteczności publicznej lub organów ochrony bezpieczeństwa 
porządku publicznego mająca na celu  uchyleniu tego zagrożenia. Inaczej mówiąc, pod ten 
artykuł podchodzą wszystkie zachowania  różnych żartownisiów, którzy dzwonią na 112 i 
997 informując o podłożeniu ładunku wybuchowego. Najczęściej są to sądy, dworce  
pozostawione bagaże itd. itd.  
Szczegółowy katalog incydentów o charakterze terrorystycznym został określony przez 
Ministra Spraw Wewnętrznych i Administracji w 2016r. i zawiera 144 incydenty, które noszą 
znamiona czynów terrorystycznych. Najważniejsze to zamachy z użyciem urządzenia 
wybuchowego, zamachy z użyciem broni palnej, uprowadzenia osób, zajęcia obiektów, 
uprowadzenia środków transportu, zamach z użyciem statku powietrznego lub z użyciem 
statku obiektu pływającego, zamach na infrastrukturę krytyczną, itd.  
Mówiąc o terroryzmie, musimy także powiedzieć  o stopniach alarmowych. Mamy cztery 
stopnie alarmowe, które wskazują nam  poziom zagrożenia  terrorystycznego: Afla, Bravo, 
Charlie i Delta. Jeżeli nic się nie dzieje, państwo funkcjonuje w normalnych zasadach, nie 
ma żadnego zagrożenia to mamy tzw. poziom podstawowy. Tzn. że wszystkie organy 
pracują wg swoich normalnie ustalonych procedur. Natomiast, jeżeli państwo, instytucje 
na poziomie Prezesa Rady Ministrów ewentualnie ABW lub inne uzyskają informacje, że coś 
może się wydarzyć lub coś się dzieje to Prezes Rady Ministrów na obszarze kilku 
województw lub całego kraju lub też wojewoda w stosunku do całego obszaru może 
wprowadzić jeden ze  wspomnianych stopni alarmowych.  
Pierwszy stopień alarmowy Alfa może być wprowadzony w przypadku uzyskania informacji 
o możliwości wystąpienia zdarzenia  o charakterze terrorystycznym, którego zakres jest 
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trudny do przewidzenia.  Do każdego z tych stopni przewidzianych jest szereg procedur dla 
danej instytucji. One są również stypizowane  w rozporządzeniach. Każda instytucja musi 
wykonać szereg tych czynności po kolei, narastająco.  
Drugi stopień Bravo można wprowadzić w przypadku zaistnienia zwiększonego i 
przewidywanego zagrożenia wystąpienia zdarzenia o charakterze terrorystycznym,  jednak 
konkretny cel ataku nie został zidentyfikowany. Czyli  - wiemy, że coś się zbliża, mamy  
obszar ale nie znamy konkretnego celu, ale wymaga to zwiększenia ochrony o 
wprowadzenia większej ilości rzeczy do zrealizowania.  Dla  drugiego stopnia, wszystkie 
instytucje realizują  czynności  zarówno jak z pierwszego stopnia jak i z drugiego stopnia.  
Kolejnym stopniem narastającym jest stopień Charlie, który można wprowadzić w 
przypadku wystąpienia zdarzenia potwierdzającego prawdopodobne cele ataku godzącego 
w bezpieczeństwo, porządek publiczny, bezpieczeństwo RP, bezpieczeństwo  innego 
państwa lub organizacji międzynarodowej. Tutaj muszą być uzyskane wiarygodne i 
potwierdzone informacje o planowaniu zdarzeń o charakterze terrorystycznym. 
Ostatnim, najwyższym stopniem, który niedawno obowiązywał jeszcze w Wielkiej Brytanii 
to  czwarty stopień Delta, którą można wprowadzić w przypadku wystąpienia zdarzenia o 
charakterze terrorystycznym, powodujące zagrożenie bezpieczeństwa porządku 
publicznego na terenie RP albo innego państwa, gdy posiadamy informacje wskazujące na 
zaawansowana fazę przygotowań do zdarzenia albo, które zdarzenie to ma być wymierzone 
w obywateli Polskich przebywających za granicą, instytucję polską bądź w infrastrukturę 
poza granicami RP. 
Te wszystkie  cztery wymienione tutaj  stopnie są tożsame dla całej Unii Europejskiej. W 
przypadku takich samych zagrożeń terrorystycznych, które mogą dotyczyć systemów 
teleinformatycznych można wprowadzić też cztery stopnie, ale  oznaczone symbolami Alfa 
CRP, Bravo CRP, Charlie CRP i Delta CRP, gdzie CRP oznacza, że  chodzi o teleinformatykę.   
Policja funkcjonuje na dwóch podstawowych poziomach. Jeżeli nic się nie dzieje  to mamy 
poziom podstawowy. Jest to tzw. stała gotowość do przeciwdziałania minimalizacji 
skutków ataków terrorystycznych, czyli policjanci realizują swoje normalne czynności 
określone ustawą o policji i innych aktach prawnych. W przypadku wprowadzenia którego 
kolwiek ze stopni, wymienionych wcześniej, to mamy do czynienia z podwyższoną 
gotowością policji do przeciwdziałania minimalizacji skutków aktów terrorystycznych. Do 
każdego z tych stopni realizujemy poszczególne  procedury mające na celu: zwiększona 
ilość patroli, wyznaczenie stref ograniczonego dostępu, podwyższone  kontrole osobiste, 
kontrole samochodów itp, itd. W zależności od tego jaki jest stopień, to tych czynności 
jest coraz więcej do wykonania. 
Współpraca. Jako policja nie możemy sami współdziałać. Bazujemy na informacjach 
przekazywanych przez instytucje rządowe oraz organa administracji samorządowej i inne 
podmioty odpowiedzialne za ochronę infrastruktury krytycznej i obiekty szczególnie ważne 
dla bezpieczeństwa i obronności Państwa. Natomiast w przypadku wprowadzenia 
któregokolwiek ze stopni, w szczególności tych wyższych -  samorządy, z którymi 
najczęściej współpracujemy mają do wykonania szereg zadań w ramach swoich 
obowiązków. Jednym z takich obowiązków, podmiotu telekomunikacyjnego jest 
zapewnienie policyjnym instytucjom dostępu  do łączności oraz dostępu do obiektów, gdzie 
przetwarzane są dane.  
Starosta w drodze decyzji administracyjnej zobowiązuje  przedstawiciela telekomunikacji 
do ustanowienia służebności na okres do 30 dni dla organu, który będzie chciał korzystać  z 
jego infrastruktury. Po wprowadzeniu  trzeciego lub czwartego stopnia alarmowego 
Minister Spraw Wewnętrznych  może wydać zakaz odbywania się zgromadzeń  lub imprez 
masowych na  danym obszarze. Wydanie takiego zakazu podlega niezwłocznemu ogłoszeniu 
i zmusza organ gminy do wydania decyzji o zakazie zgromadzenia lub rozwiązaniu 
zgromadzeń. Taką decyzję może wydać  również wojewoda.   
W ramach Narodowego Programu Antyterrorystycznego mamy cztery fazy działania: faza 
zapobiegania, faza przygotowania, reagowania i odbudowy. Dla policji i wszystkich 
podmiotów zaangażowanych w zarządzanie kryzysowe poszczególne fazy polegają na 
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rozpoznaniu, eliminowaniu, redukowaniu i usuwaniu skutków o charakterze 
terrorystycznym.  
Odpowiedzialność w zakresie reagowania na miejscu na zdarzenia o charakterze  
terrorystycznym, spoczywa na policji. Ustawa antyterrorystyczna wskazała policję jako 
podmiot wiodący w zakresie prowadzenia działań kontr terrorystycznych. Są to działania 
skierowane w stosunku do osób, które podjęły się konkretnych działań, zabezpieczenie 
miejsca zdarzenia, prowadzenie czynności procesowych oraz operacyjnych w trybie 
jawnym i niejawnym. Na terenie obiektów wojskowych te same  działania realizuje 
żandarmeria wojskowa. Za działania ratownicze realizowane  przez  jednostki krajowe, 
jako systemy ratownictwa  gaśniczego odpowiada straż pożarna  i oni są podmiotem 
wiodącym. Natomiast policjant, kierujący działaniami antyterrorystycznymi, jest to osoba 
odpowiednio przeszkolona, posiada wiedzę i możliwości działania określone w 
odpowiednich aktach. Ma szereg możliwości prawnych, żeby ograniczyć skutki oraz 
utrudnić życie mieszkańcom na terenie, gdzie mamy do czynienia ze zdarzeniem 
terrorystycznym. Osoba taka ma n duże uprawnienia  i może zarządzić  ewakuacje osób lub 
mienia  z miejsca zdarzenia, wstrzymać lub ograniczyć ruch pieszych, wprowadzić zakaz  
przebywania osób postronnych w miejscach zdarzenia, ograniczyć ruch pojazdów, zażądać  
od organu kierującego ruchem kolejowym wstrzymania  ruchu kolejowego, może 
wstrzymać ruch jednostek pływających albo ograniczyć ruch jednostek latających. Może 
żądać nieodpłatnego korzystania z nieruchomości lub przejęcia nieruchomości, w tym 
środków transportu a także przedmiotów i urządzeń. Może również żądać udzielenia 
pomocy od wszelkich instytucji w celu realizacji określonych przez niego celów. Za 
wszystkie  podjęte przez  siebie decyzje ta osoba odpowiada, a w szczególności Skarb 
Państwa ponosi odpowiedzialność za szkody wyrządzone w celu wykorzystania uprawnień 
określonych w ustawie o działaniach antyterrorystycznych i tutaj w grę wchodzą przepisy  
kodeksu cywilnego.  
W okresie sześciu miesięcy 2017 roku policja w Gdańsku otrzymała 87 zgłoszeń, do których 
to  zdarzeń wykorzystaliśmy komórki minersko - pirotechniczne będące na stanie Komendy 
Miejskiej Policji w Gdańsku. Z tego: 51 zdarzeń dotyczyło ujawnienia przedmiotów 
pochodzenia  wojskowego, to są niewybuchy i niewypały z II wojny światowej. Przyjęliśmy 
taką procedurę, że na każde miejsce, gdzie jest ujawniony granat, mina, cokolwiek, to 
zawsze jedzie miner-pirotechnik z policji. Sprawdzamy, czy istnieje zagrożenie dla 
mieszkańców, a jeżeli takiego nie ma  to nie przeprowadzamy ewakuacji, natomiast 
zawsze zabezpieczamy miejsce zdarzenia poprzez wystawienie patrolu policji albo 
przekazujemy  to miejsce administratorowi terenu do czasy przybycia komórki saperskiej i 
zabrania tych przedmiotów. Zgodnie z przepisami wojskowymi, wojsko ma 72 godziny na 
zabranie takich przedmiotów. Jest to bardzo długo. Są to przepisy z lat sześćdziesiątych i 
nie zostały do tej pory zmienione, aczkolwiek generalnie zgłoszenia są realizowane 
niezwłocznie, czasami w przeciągu ośmiu godzin. Natomiast w ciągu 24 godzin przedmioty 
te są już zabierane.  
 

Pan Krzysztof Domagalski – Wydział Bezpieczeństwa i Zarządzania Kryzysowego 
Najbliższa jednostka minersko – saperska  jest w Elblągu. Wszystkie te znaleziska 
wywożone są na poligon, gdzie  są neutralizowane. Procedura jest tak długotrwała, 
ponieważ procedura  wojskowa zabierania tego typu ładunków jest taka, że  oni nie mogą 
przyjechać wieczorem, nie mogą przyjechać w nocy, a to dlatego, że oni wyjeżdżając 
zabierają z magazynu niezbędny sprzęt, ładunki wybuchowe. Magazyn z kolei jest czynny 
do określonej godziny np. do godziny 16-tej. 
  
mł. insp. Sylwester  Mieszczak  - Zastępca Komendanta Miejskiego Policji w Gdańsku 
powiedział między innymi: 
Wojsko ma swoje procedury i wg nich wszystko  musi być zneutralizowane na poligonie w 
tym samym dniu, kiedy zostało wywiezione.  
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Pan Krzysztof Domagalski – Wydział Bezpieczeństwa i Zarządzania Kryzysowego 
Mieliśmy dwie akcje wyławiania min głębinowych. Pięć min głębinowych w Gdyni, które 
były wyławiane  i przewożone na Bałtyk i tam  wysadzane. Jedna mina była u nas 
wyławiana, którą znaleziono na wysokości Twierdzy  Wisłoujście. Teren rażenia tych min  
jest bardzo duży  i przy ich neutralizowaniu było wdrożone bardzo mocne działania  
kryzysowe, łącznie z informowaniem mieszkańców, aby nie przebywali przy oknach w 
danym czasie. W danych dzielnicach rozlokowane były patrole  policji i straży miejskiej na 
wypadek, gdy trzeba byłoby ewakuować ludzi. Nie są to stricte zdarzenia terrorystyczne, 
ale niestety kryzysowe, które wymagają zaangażowania wielu sił i służb. 
 

 mł. insp. Sylwester  Mieszczak  - Zastępca Komendanta Miejskiego Policji w Gdańsku  
Na te 87 zdarzeń, o których wcześniej mówiłem, mieliśmy 34 niepotwierdzone informacje 
o podłożeniu ładunków wybuchowych. Najwięcej do sądów podczas rozpraw. 
 

Radna Anna Kołakowska – członek Komisji  
A czy  kiedyś była podłożona bomba?  
 

mł. insp. Sylwester  Mieszczak  - Zastępca Komendanta Miejskiego Policji w Gdańsku 
powiedział między innymi: 
Nie. Kiedyś na początku lat dziewięćdziesiątych, gdy były wojny gangów, to mieliśmy wiele 
takich informacji potwierdzonych. Pamiętacie na pewno Państwo akcję w  kazamatach, 
gdzie było podłożony ładunek i został wysadzony w powietrze  robot policyjny i urwało mu 
ramię podczas podnoszenia tych ładunków. Natomiast na chwilę obecną, na szczęście nie 
ma takich potwierdzonych informacji, aczkolwiek każde zgłoszenie, my jako policja 
traktujemy bardzo poważnie, na każde zgłoszenie jedziemy, rozmawiamy z 
administratorem i w zależności od tego czy administrator  danego budynku, sklepu 
wielkopowierzchniowego posiada własne służby, to albo przeprowadza przeszukanie terenu 
przy pomocy własnych agentów, albo prosi o to policję. Czasami zdarza się tak, że  
przeprowadzona jest ewakuacja. W sądzie bardzo często przeprowadzane są ewakuacje.   
 

Pan Krzysztof Domagalski – Wydział Bezpieczeństwa i Zarządzania Kryzysowego 
Mieliśmy  taką  sytuację przy któryś wyborach, że przyszła informacja do Urzędu, że   we 
wszystkich lokalach wyborczych zostały podłożone ładunki wybuchowe. Ta informacja 
przyszła  z  bardzo dziwnego maila i przyszło to do nas. Był bardzo sprawny przepływ 
informacji  od strony Urzędu i komórek policji. Później przyszła rekomendacja z ABW i CBŚ 
o tym, że email został zweryfikowany i że nie należy ewakuować nikogo i aby wszystko 
odbywało się w normalnym  trybie. Jest to jednak praca bardzo wielu instytucji i ludzi, 
żeby to szybko zweryfikować.   
 

mł. insp. Sylwester  Mieszczak  - Zastępca Komendanta Miejskiego Policji w Gdańsku 
powiedział między innymi: 
Na wiosnę tego roku była zmasowana akcja  - do wszystkich instytucji przychodziły 
informacje o podłożeniu ładunku wybuchowego. Przychodziło to ze strony Rosji, hakerzy 
próbowali się włamać i wysyłali takie informacje. Na każde zgłoszenie musi jechać co 
najmniej  3-4 policjantów, czas oczekiwania czasami trwa to 6-7 godzin zanim policjanci 
dojechali do ostatniego obiektu a właściciele nie wiedzą co mają robić. Z naszej strony 
informacja idzie, ale to wszystko trwa. W zeszłym roku była  akcja na skalę całej Polski. W 
naszym województwie to było około dziewięćdziesiąt obiektów a mamy jedną komendę 
wojewódzką i ok. 40 pirotechników, którzy mogą jeździć.  
W tym roku, w marcu policjanci dostali informacje od obywatela, że pod jego samochodem 
znajduje się skrzynka z napisem bomba. Skrzynka ta została zabrana przez zespół 
pirotechników, zdetonowana. Okazało się, że była to informacja niepotwierdzona. Ktoś 
zrobił sobie głupi żart w stosunku do swojego sąsiada, który zajął jego stałe miejsce 
parkowania. Niestety, ale my nie możemy żadnego zgłoszenia bagatelizować.  
W ramach zabezpieczenia Miasta Gdańska wszyscy policjanci mają zawsze zgłaszane i są 
zadaniowani pod kątem zdarzeń o charakterze terrorystycznym. Po zamachach, które były 
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w Unii Europejskiej standardem dla innych krajów wprowadziliśmy wspólne patrole 
zarówno ze strażą graniczną, z SOK  - policjanci, którzy patrolują rejon lotniska, dworców. 
Posiadają długą broń, kamizelki kuloodporne. Długa broń jest związana tylko i wyłącznie z 
tym, że policjanci ci strzegą ważnych obiektów. Oprócz takich patroli w pełni uzbrojonych 
i umundurowanych mamy również wspólne patrole z żandarmerią wojskową i strażą 
miejską na terenie miasta. Policja w ramach realizacji swoich zadań, gdzie również 
realizowaliśmy zadania terrorystyczne, zajmuje się zabezpieczeniem każdej imprezy 
międzynarodowej – Światowe Dni Młodzieży  w 2016r., masowe imprezy sportowe, Stadion 
Energa, hala Ergo Arena, jarmark dominikański, jarmark świąteczny. To wszystko wymaga 
od nas współdziałania z wieloma podmiotami Urzędu Miejskiego. 
Na chwilę obecną w Polsce nie obowiązuje żaden stopień alarmowy. Działamy w 
normalnych procedurach. Podczas imprez staramy się spotykać z organizatorami  i 
uświadamiać im te zagrożenia tak, aby również sam organizator we własnych 
kompetencjach  potrafił się do  nich przystosować. Związane  jest to tylko i wyłącznie  z 
funduszami, których często brakuje i wiele razy  się oszczędza na służbie  ochrony.   
Mamy przygotowaną ulotkę – podstawowe informacje na temat alarmu bombowego. Jeżeli 
taka informacja jest ogłoszona to należy patrzeć na nietypowe zachowanie osób, zwracać 
uwagę na przedmioty pozostawione bez opieki i ich nie dotykać, telefony alarmowe 112 i 
997. Należy zwracać uwagę na pojazdy zaparkowane w nietypowych miejscach, które mogą  
stwarzać zagrożenie. Przede wszystkim stosowanie się do poleceń służb, zachowanie 
spokoju, oddalenie się od strefy niebezpiecznej. 
Strony internetowe, na których można znaleźć wiele pożytecznych informacji to  
rcb.gov.pl  i antyterroryzm.gov.pl.  
Z mojej strony to  na tyle, jeśli są pytania  to bardzo proszę.  
 

Radny Bogdan Oleszek – członek Komisji 
Te wszystkie instrukcje, zalecenia, polecenia to wbrew pozorom  się je lekceważy do 
momentu aż coś się nie wydarzy. Mogę to powiedzieć na swoim przykładzie letniej wichury 
na Kaszubach. Takie  instrukcje wbrew pozorom są bardzo ważne, bo pokazują jak należy 
się zachować i co w kolejności  robić.   
 

Pan Krzysztof Domagalski – Wydział Bezpieczeństwa i Zarządzania Kryzysowego 
Dzisiaj powinno być jak najwięcej tego typu szkoleń w szkołach. Kiedyś w szkołach było 
przysposobienie obronne. Wiadomo, że  to co było kiedyś, nie przestaje  do dzisiejszej 
rzeczywistości, ale dzisiaj powinno być bardzo dużo tego typu szkoleń z takimi 
informacjami jak się zachowywać, gdzie zadzwonić, jak udzielić pierwszej pomocy.  
 

mł. insp. Sylwester  Mieszczak  - Zastępca Komendanta Miejskiego Policji w Gdańsku 
Najgorsze jest to, że mamy bardzo krótki okres czasu na przyswojenie tej wiedzy, gdzie w 
krajach zachodnich to już funkcjonuje od lat i ludzie mentalnie  przygotowywani są już od 
szkoły podstawowej.   
Zwykły pozostawiony bagaż  na dworcu, którego nikt nie lekceważy. Czasami oczywiście 
trzeba wstrzymać pociąg, trzeba wyprosić ludzi na zewnątrz. Z czym my w takich 
przypadkach spotykamy się najczęściej – a znowu się bawią. I oczywiście tłum ludzi 
stojących  przy taśmie policyjnej, bo oni chcą odjechać, bo oni są tutaj najważniejsi. W 
tym momencie nie ten policjant, który musi zabezpieczyć miejsce zdarzenia, mieć 
możliwość otwarcia tej torby, sprawdzenia i zabrania jej. Nie, to jest mało istotne, bo ci 
wszyscy dookoła mają rację.      
 

Pan Krzysztof Domagalski – Wydział Bezpieczeństwa i Zarządzania Kryzysowego 
Przykład z lipca tego roku, kiedy specjalnie pozostawiliśmy zapory wzdłuż ulicy 
Słowackiego, Chrzanowskiego po przejściu tej fali kryzysowej. Ponieważ prognozy jeszcze 
były nieciekawe, to udrażniając komunikację, podjęliśmy decyzję o nie zdejmowaniu  
niektórych zapór, aby w razie potrzeby szybko można byłoby zadziałać. Niestety nasze 
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społeczeństwo przedziurawiło te zapory. Były telefony z pytaniami, dlaczego to tam 
jeszcze  jest.  
 

mł. insp. Sylwester  Mieszczak  - Zastępca Komendanta Miejskiego Policji w Gdańsku 
Dostrzegamy w Gdańsku, w Urzędzie Miejskim i u nas zagrożenia związane z dronami. 
Generalnie wszystkie większe drony, które gdzieś latają nad zgromadzeniami czy  innymi 
miejscami, policjanci mają zadanie zawsze te osoby wylegitymować, sprawdzić czy mają 
odpowiednie przeszkolenia, licencje i czy dany dron może latać zgodnie z prawem 
lotniczym.      
 

Radny Bogdan Oleszek – członek Komisji 
Czy prowadzicie Państwo edukację w szkołach w tym zakresie. 
 

Pan Krzysztof Domagalski – Wydział Bezpieczeństwa i Zarządzania Kryzysowego 
W tej chwili pojawił  się program w szkole  - moje dziecko przyniosło  taką informację ze 
szkoły –na zajęciach bezpieczeństwa mają pewną tematykę i na te zajęcia są zapraszani 
przedstawiciele policji, straży miejskiej czy zarządzania kryzysowego lub straży pożarnej. 
W tym roku pojawiła się taka nowa forma pokazywania dzieciom przez  rodziców innych 
dzieci miejsca swojej pracy. Ja też zgłosiłem taki akces, żeby pokazać i zapoznać młodzież 
z tym co my robimy, gdzie pracujemy, jak wygląda monitorowanie miasta. 
Zaproponowałem również wizytę w straży pożarnej.     
 

mł. insp. Sylwester  Mieszczak  - Zastępca Komendanta Miejskiego Policji w Gdańsku 
Z naszej strony mamy dużo akcji informacyjnych w szkołach podstawowych. O terroryzmie 
w szkołach się jeszcze nie mówi, niestety. Może jakieś małe elementy, jak alarmy.  Z kolei 
tematem tym, mamy bardzo duże zainteresowanie ze strony różnych instytucji. 
Zainteresowanie jest tak duże, że na chwilę obecną staramy się robić takie szkolenia tylko 
dla organizatorów imprez masowych pod kątem bezpieczeństwa, na co zwracać uwagę,  
jak przeszukiwać pomieszczenia, jak sprawdzać osoby, wyłapywać potencjalne zagrożenia.  
 

Radna Anna Wirska – przewodnicząca Komisji  
Jeśli nie ma więcej pytań, to bardzo Panom dziękuję. 
 
 

PUNKT  4 
Informacja na temat zasad funkcjonowania nowo powstałej kładki nad rz. Motławą. 

 

Pani Barbara Tchórzewska –Kierownik Działu Utrzymania Obiektów Inżynierskich GZDiZ 
powiedziała między innymi: 
Kładka  funkcjonuje od połowy czerwca br. Mamy za sobą  dopiero pierwszy sezon 
turystyczny, a tak naprawdę o funkcjonowaniu kładki, jak wygląda jej działanie będziemy 
mogli mówić dopiero  po  pełnym roku jej funkcjonowania.  Na temat kładki jesteśmy w 
stałym kontakcie ze wszystkimi służbami i instytucjami, które są z nią powiązane.  My 
jesteśmy zarządcą obiektu, natomiast gościnnie jesteśmy na terenie, którego zarządca jest 
Urząd Morski, bo są to wody morskie. Nie ukrywam, że z ich strony jest bardzo duża 
inicjatywa i zaangażowanie, jeśli chodzi o sposób funkcjonowania tego obiektu. GZDiZ jest 
cywilną instytucją, która odpowiada za ład, porządek i bezpieczeństwo w tym terenie. 
Wspólnie obserwujemy i cyklicznie spotykamy się, aby przeanalizować wszystkie 
zagadnienia związane przede wszystkim z bezpieczeństwem, bo to jest priorytet, o którym 
się mówi za każdym razem na spotkaniu. Żeby wyłapywać takie punkty, które można 
ewentualnie poprawić, ulepszyć, bądź widzimy potrzebę korekt naszego działania w tym 
zakresie. Natomiast nie ukrywam, że nikt do tej pory nie podjął się całkowitej oceny 
sposobu jej funkcjonowania. Obiekt jest na tyle innowacyjny, jest całkowicie nowy i 
sposób jego funkcjonowania, gdzie nie można się wzorować na niczym innym, co do tej 
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pory funkcjonowało w mieście. Nasze spostrzeżenia na tą chwilę jakieś tam są. Pewne  
zagadnienia, tematy, które należałoby przeanalizować i ulepszyć również się pojawiają. 
Pełna ocena i możliwość podjęcia  ostatecznych uwarunkowań jej funkcjonowania – jestem 
na świeżo po spotkaniu  z kapitanatem portu – myślę, że pod koniec sezonu 
przyszłorocznego, gdzie będziemy mogli powiedzieć po całym roku funkcjonowania, co 
rzeczywiście należałoby zmienić, co wprowadzić w usprawnieniach, żeby funkcjonowanie 
było optymalne dla tego obiektu.  
Państwa interesuje na pewno sposób bezpieczeństwa. Tutaj rzeczywiście zaistniały 
sytuacje, których  nikt się nie spodziewał na tym rejonie. Przyznam, że  nie  podejmę się i 
nie byłabym w stanie podjąć się oceny tego zdarzenia ze względu na to, że dla mnie 
osobiście jest to zdarzenie, które nie powinno  w ogóle  zaistnieć i mieć miejsca i 
całkowicie niewytłumaczalne. Nie prowadziliśmy wewnętrznych wyjaśnień szerszych 
dotyczących samego zdarzenia ze względu na to, że jednostką nadrzędną jest Urząd Morski 
i zarządzający kapitanat portu i tam wszystkie niezbędne informacje i materiały zostały 
przekazane. Natomiast niezależnie od tego wpłynęła do nas informacja, że prowadzone 
jest postępowanie  prokuratorskie, wyjaśniające to zdarzenie w sprawie spowodowania 
zagrożenia. Na pewno się ono toczy ponieważ niedawno byłam przesłuchiwana w 
charakterze świadka. My również oczekujemy ze strony prokuratury pewnych ustaleń i 
tego, czy rzeczywiście jest zagrożenie i w jakiej mierze i czy ewentualnie  zostaną 
postawione jakiekolwiek zarzuty. 
Jeżeli macie Państwo pytania  i mogłabym coś jeszcze wyjaśnić to bardzo proszę, ale nie 
ukrywam, że oceny sytuacji samego zdarzenia i wyroków  ferować się nie podejmuję.  
 

Radna Anna Wirska – przewodnicząca Komisji 
Czy jest jakaś możliwość, że możecie Państwo sterować ręcznie tą kładką. Jak była  
sytuacja, że ta kładka się zamykała, czy jest osoba, która widzi tą sytuację na monitorze, 
to czy można  zatrzymać  zwodzenie tej kładki i podnieść ją do góry? Rozumiem, że to 
działa  na zasadzie elektroniki, i jest to zaprogramowane. 
 
Pani Barbara Tchórzewska –Kierownik Działu Utrzymania Obiektów Inżynierskich GZDiZ 
powiedziała między innymi: 
Siłą  napędową samego obiektu, to są  dwa bardzo duże siłowniki. Natomiast system, który 
operuje tym mechanizmem jest rzeczywiście elektronika. Jest to system tzw. 
informatyczny. Wizualnie, to duży  monitor, i z panelu operatora steruje się całością 
systemu. Całość operacji wykonywana jest manualnie. Od momentu podjęcia decyzji o tym 
momencie, że następuje czas zwodzenia kładki, poprzez komunikatory, czyli uruchomienie 
tego procesu – czyli wstrzymania ruchu i zmiany sygnalizacji, która się pojawia w obszarze 
wody, uruchomieniu systemu  pomp, które  siłą będą działały na siłowniki i umożliwią tą 
operację. Krok po kroku z panela operatora sterowane jest zwodzenie, więc nie ma 
możliwości, aby cokolwiek zadziałało w sposób automatyczny i nie powiązane  z obsługą 
kładki. Każda operacja zwodzenia jest manualnie sterowana przez operatora. Oczywiście 
dzieje się to z automatu, ale każdy kolejny etap jest zatwierdzany przez operatora kładki.  
 

Radna Anna Wirska – przewodnicząca Komisji 
Czyli operator widział, że kładka  opada i płynie statek. 
 

 Pani Barbara Tchórzewska –Kierownik Działu Utrzymania Obiektów Inżynierskich GZDiZ  
Sterowania to jest miejsce, gdzie okna skierowane są w stronę morza i stronę mariny, czyli  
dwustronny ruch jednostek podpływających jest widoczny. Nie ma okna w kierunku kładki i  
ze sterowni nie widać ramienia zwodzonego mostu. Do tego też ma pomocnika, który 
ocenia tą sytuację a  jest on  niezbędny w sytuacji odwrotnej, czyli kiedy musi potwierdzić 
brak obecności osób pieszych na kładce, żeby móc ją podnieść, bo tego operator nie jest w 
stanie potwierdzić bez wyjścia spoza panela sterowniczego. Niezależnie całość obszaru, 
który jest wokół kładki jest rejestrowany a widok  jest przekazywany na monitoring, który 
znajduje się w panelu sterowniczym.  
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Radny Bogdan Oleszek –członek Komisji 
Gdy operator chce podjąć decyzje o podniesieniu czy opuszczeniu kładki, to sygnalizację i 
jednostka pływające nie może pewnej linii przekroczyć, bo jeżeli tak się stanie – to czy 
operator otrzymuje o tym sygnał alarmujący.  
 

Pani Barbara Tchórzewska –Kierownik Działu Utrzymania Obiektów Inżynierskich GZDiZ  
Jeśli chodzi o samo zwodzenie czy moment podjęcia operacji, to on rozpoczyna się od 
tego, że prowadzona jest odpowiednia sygnalizacja. 
 
Radny Bogdan Oleszek –członek Komisji 
Czy jest również sygnalizacja  dźwiękowa? 
 
 Pani Barbara Tchórzewska –Kierownik Działu Utrzymania Obiektów Inżynierskich GZDiZ  
Proces zwodzenia rozpoczyna się od tego, że zmieniana jest sygnalizacja. Są to tablice 
zmiennej treści, na których pojawia się dokładnie komunikat z czerwoną strzałką, która 
mówi o barku możliwości ruchu, przejścia w obszarze kładki. Jest to tablica umiejscowiona 
jeszcze przed obszarem kładki, a więc czerwone światło dla jednostek  pływających. 
Niestety w tym przypadku kapitan statku nie dostosował się do  sygnalizacji, a po drugie  
do znanych godzin zwodzeń bo doskonale wiedzą, w jakich godzinach kładka jest  
podnoszona a w jakich opuszczana. Ta kładka nie była zwodzona poza obowiązującymi 
godzinami zwodzeń, tylko zgodnie z harmonogramem.  
Czy jest komunikacja? Jest. Tzn. obsługa kładki cały czas ma włączony nasłuch droga 
radiową i każdorazowo można się komunikować. 
 

Radny Bogdan Oleszek –członek Komisji 
Czy kapitan statku miał możliwość powiedzenia, żeby jeszcze nie opuszczać kładki, bo 
chce jeszcze przepłynąć. 
 
Pani Barbara Tchórzewska –Kierownik Działu Utrzymania Obiektów Inżynierskich GZDiZ  
Możliwość miał. Czy takie działania podjął, nie jestem w stanie powiedzieć, ale na pewno 
jest to elementem śledztwa. Informacja ze strony obsługi to taka, że powiadamiali tą 
drogą kapitana, że kładka jest w trakcie zamykania, co w tym momencie jest mi trudno 
potwierdzić bądź zaprzeczyć. Natomiast system nie przewidział tego, żeby były zapisy tych 
rozmów utrwalane. Monitoring - wizja jest zapisana a materiały zostały zabezpieczone i 
przekazane.  
Dla nas również była to sytuacja, z którą powinniśmy się  jako zarządca zmierzyć. Sytuacja 
na pewno nieprzyjemna. Mamy świadomość tego, jakie to mogło spowodować zagrożenie, 
ponieważ na pokładzie tego statku było dużo ludzi.  
Podjęliśmy się tego, aby mimo wszystko jednak doprecyzować wszelkie instrukcje, które są 
przekazywane operatorowi chociażby po to, żeby nie pozostawiać w żaden sposób 
możliwości interpretacji zagrożenia osobie, która znajduje się w miejscu zwodzenia  i 
operatora. Być może, bez względu na ilość szkoleń, przygotowanie i wiedzę takich ludzi  
należy mimo wszystko zniwelować taki moment, kiedy ta osoba może  zachować się w 
sposób irracjonalny. Ponieważ okazuje się, że każdy z nas w sytuacjach zagrożenia i 
kryzysu nie do końca, nawet po przeszkoleniach, zachowa się tak, jak powinien się 
zachować. Więc mając  właśnie to na uwadze, tj. jeszcze większy bufor bezpieczeństwa,  
margines zachowania  ostrożności we wszystkich sytuacjach, wprowadziliśmy dodatkowe 
procedury uszczegółowiające sposób zachowania się operatora w tego typu zdarzeniach. W 
tym momencie takie procedury nie  doprowadzają do jakichkolwiek możliwości oceny 
przez tego operatora czy  to zagrożenie istnieje, czy  nie.  
 
Radny Bogdan Oleszek –członek Komisji 
Czy w momencie procesu zamykania, można ten proces zatrzymać.  
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Pani Barbara Tchórzewska –Kierownik Działu Utrzymania Obiektów Inżynierskich GZDiZ  
Jest możliwość awaryjnego zatrzymania systemu zwodzenia w każdym momencie i 
operator miał możliwość podjęcia takiej decyzji. Takiej decyzji nie podjął. Czy słusznie, 
czy nie słusznie – to nie podejmuję się  oceny tego. W tej chwili jest postępowanie w 
sprawie a nie przeciwko.   
 

Radna Beata Jankowiak – członek Komisji 
Rozumiem, że kładka jest podnoszona i opuszczana o określonych godzinach. 
 

Pani Barbara Tchórzewska –Kierownik Działu Utrzymania Obiektów Inżynierskich GZDiZ  
O każdej pełnej  godzinie jest podnoszona dla ruchu wodnego  i jest dostępna  pół godziny 
dla ruchu wodnego, a następnie jest zwodzona i  pól godziny dostępna dla ruchu pieszego, 
oczywiście z wyłączeniem czasu zwodzeń. Poza tymi godzinami nie ma otwierania kładki. 
Generalnie jest to harmonogram stały od kwietnia do końca października. Od listopada 
przechodzimy w system tzw. otwierania na żądanie, czyli zakładamy, że jednostki 
pływające będą tylko w szczególnych przypadkach. Wówczas zgłaszają się  do obsługi, a 
kładka  zostanie dla nich podniesiona. Oczywiście  rozruchy techniczne w tym okresie będą 
miały miejsce, ale  w porach najmniej uciążliwych dla ruchu pieszego.  
 

Radna Anna Wirska – przewodnicząca Komisji 
W sezonie do której godziny kładka ta jest zwodzona.  
 

Pani Barbara Tchórzewska –Kierownik Działu Utrzymania Obiektów Inżynierskich GZDiZ  
Do godziny 22:00 zwodzenie co godzinę. W porze nocnej jest na tzw. żądanie, czyli 
podnoszona  w razie potrzeby.   
 

Radna Anna Wirska – przewodnicząca Komisji 
Czy są jeszcze pytania? Nie widzę. Dziękujemy bardzo serdecznie za przedstawienie  nam 
tej sytuacji.   
Przechodzimy do  kolejnego punktu.  

 

PUNKT  5 
Sprawy bieżące, wolne wnioski, korespondencja. 

 

Radna Anna Wirska – przewodnicząca Komisji 
Mamy tutaj Panią z Rady Dzielnicy Jasień. Jaki jest tam problem? 
 

Pani Magdalena Nowicka – Przewodnicząca Zarządu Dzielny Jasień powiedziała między 
innymi: 
Od dwudziestu lat działam na terenie dzielnicy Jasień. Osiedle się bardzo rozrosło a 
obecnie to plac budowy. Osiedle liczy obecnie 12 tysięcy mieszkańców i rośnie w 
zawrotnym tempie. Dzielnica ta jest wykluczoną dzielnicą z decyzji, z robienia 
czegokolwiek, ludzie się nie dowiadują, nie uczestniczą. Ja jako Przewodnicząca  czuję się 
słupem ogłoszeniowym dla miasta. Miasto buduje sobie tam sypialnię. Nie ma tam domu 
kultury, domów sąsiedzkich, nie ma niczego. Jest potrzeba  miejsc do spotkań, obiektów 
kulturalnych. Potrzebne jest miejsce do spotkań np. seniorów, czy innych grup 
społecznych.  
 

Radny Bogdan Oleszek – członek Komisji 
Czy pisaliście Państwo do Urzędu w tej sprawie?  
 

Pani Magdalena Nowicka – Przewodnicząca Zarządu Dzielnicy Jasień  
Tak, wiele razy. Złożyliśmy również pismo o zmianę siedziby dla Rady, bo urzędujemy u 
fryzjera, w prywatnym domu.  
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Radna Beata Jankowiak – członek Komisji 
Jest to bardzo małe pomieszczenie, nawet na spotkanie samej Rady.  
 
Pani Magdalena Nowicka – Przewodnicząca Zarządu Dzielnicy Jasień  
Na otwarte spotkanie nie ma warunków. W naszej dzielnicy nie ma żadnego budynku, 
pomieszczenia gminnego oprócz szkoły i przedszkola. Teraz wybudowano przedszkole, na 
co bardzo liczyłam.  

 
Radna Beata Jankowiak – członek Komisji 
Pierwotny plan brał pod uwagę szkołę, ale zażądała ona sobie opłat.  
 
Pani Magdalena Nowicka – Przewodnicząca Zarządu Dzielnicy Jasień  
DRMG robi zebrania w szkole na stołówce, nie jest to chyba całkiem okej. Klasy z kolei 
podzielone są na małe. Szkoła  jest  bardzo zapchana, do 17-tej pracują, następnie do 
któreś godziny sprzątają i nie chcą, aby ktoś tam potem wchodził.  
Nie widzę żadnej pomocy z miasta, które by nam umożliwiło funkcjonowanie w taki 
sposób, w jaki od nas oczekujecie.    
  
Radna Anna Wirska – przewodnicząca Komisji 
A czy jest  tam jakiś budynek, który można  by na stałe wydzierżawić? 
 
Pani Magdalena Nowicka – Przewodnicząca Zarządu Dzielnicy Jasień  
Nie ma. 
 
Radny Bogdan Oleszek – członek Komisji 
Może  należałoby zastanowić się, czy nie postawić 2-3 kontenerów, które można  pięknie 
dostosować.  
 
Pani Magdalena Nowicka – Przewodnicząca Zarządu Dzielnicy Jasień  
Ja budowali dwa lata temu przedszkole, to w sumie przez  dwa lata nas zwodzili. Pan 
Szczuka obiecywał, że środkowa sala będzie do dyspozycji mieszkańców. Niestety, nie jest.  
 
Radna Anna Wirska – przewodnicząca Komisji 
Może jako Komisja wystąpimy  do pani sekretarz o rozpatrzenie tej sprawy.  
 
Radny Bogdan Oleszek – członek Komisji 
Myślę, że najlepiej byłoby, gdyby Pani napisała  do Komisji pismo w tej sprawie. 
 
Radna Anna Wirska – przewodnicząca Komisji 
Proszę napisać  krótkie pismo  do Komisji w tej sprawie –nie macie lokalu  i prosicie o 
wyznaczenie jakiegoś miejsca lub wybudowanie. My jako Komisja wystąpimy do Prezydenta 
o zajęcie się tą sprawą. Dziękuję. 
 

Komisja  w dalszej części wyznaczyła  sześciu radnych – którzy wyrazili zgodę - do składu 
Komisji Wyborczej do przeprowadzenia wyborów Młodzieżowej Rady Miasta Gdańska: 
1. Okręg wyborczy  Nr 1             -   Łukasz Hamadyk 

2. Okręg wyborczy  Nr 2             -   Mateusz Skarbek 

3. Okręg wyborczy  Nr 3             -   Beata Jankowiak  

4. Okręg wyborczy  Nr 4             -   Emilia Lodzińska  

5. Okręg wyborczy  Nr 5             -   Beata Wierzba 

6. Okręg wyborczy  Nr 6             -   Przemysław Ryś 
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Innych spraw nie zgłoszono. Przewodnicząca obrad stwierdziła wyczerpanie porządku obrad 
i zamknęła posiedzenie – godz.  18:30 
 
 
                                                                           Przewodnicząca Komisji 

                                                                        Samorządu i Ładu Publicznego 

 

                                                                                  Anna Wirska   

 

Protokół sporządziła: 
 

Bogusława Pieklik  

Pracownik Biura Rady Miasta Gdańska  

 

 
 
  
 
 
 


